

**Белорусский государственный университет
Филологический факультет
Кафедра английского языкознания**

Аннотация к дипломной работе

**НАЦИОНАЛЬНО-КУЛЬТУРНАЯ СПЕЦИФИКА
ФРАЗЕОЛОГИЧЕСКИХ ЕДИНИЦ С КОМПОНЕНТОМ “BREAK”
В АНГЛИЙСКОМ ЯЗЫКЕ**

Бабаева Айджемал

Научный руководитель:
старший преподаватель
Захаревич Валентина Юрьевна

2023

РЕФЕРАТ

Дипломная работа: 51 с., 61 источник, 2 приложения, 1 диаграмма.

Ключевые слова: ГЛАГОЛ, СИСТЕМНОСТЬ, СИНОНИМ, АНТОНИМ, ПРОИСХОЖДЕНИЕ, ФРАЗЕОЛОГИЗМ

Объект исследования – глагол *to break*.

Предмет исследования – место глагола *to break* в системе английского языка.

Цель исследования – определение и описание места глагола *to break* в системе английского языка.

Задачи:

- рассмотреть понятие системности в языке;
- охарактеризовать лексическое значение слова, описать его компоненты;
- выделить походы к изучению понятия «фразеологизм»;
- охарактеризовать национально-культурную составляющую фразеологизмов;
- определить системные связи глагола *to break* в английском языке;

Методы исследования: метод направленной выборки, семантический анализ, сравнительно-сопоставительный анализ, этимологический анализ, компонентный анализ, метод классификации.

Исследования и разработки: определено место глагола *to break* в системе английского языка; выделены и описаны источники создания национально-культурной специфики фразеологических единиц английского языка с компонентом *break*.

Область возможного практического применения: материалы исследования могут быть использованы в практике преподавания английского языка, лексикологии и стилистики английского языка, психолингвистики.

Автор работы подтверждает, что приведенный в ней практико-аналитический материал объективно отражает состояние исследуемых предмета и объекта, а все заимствованные из литературных и других источников теоретические, методологические и методические положения и концепции сопровождаются ссылками на их авторов.

Апробация результатов исследования: 79-я научная конференция студентов и аспирантов БГУ (11.05.22 г.), XVI Международная научно-

практическая конференция «Идеи. Поиски. Решения» (22.11.2022 г.), 80-я
научная конференция студентов и аспирантов БГУ (27.04.2023 г.).

ABSTRACT

Thesis structure. The thesis consists of an introduction, the main part (2 chapters), a conclusion, a list of sources used and appendices.

Keywords for the thesis: VERB, SYSTEM, SYNONYME, ANTONYME, PROPRIETY, PHRASEOLOGY.

The object of the research is the verb *to break*.

The subject of the study is the place of the verb *to break* in the system of the English language.

The purpose of the thesis is to determine and describe the verb *to break* in the system of the English language.

Objectives:

- to consider the consistency concept in the language;
- to characterize lexical meaning of a word, to describe its components;
- to identify approaches to studying the concept of “phraseology”;
- to characterise the national-cultural component of phraseological expressions;
- to determine the systemic connections of the verb *to break* in English;

Methods of research: directed sampling method, semantic analysis, comparative and comparative analysis, etymological analysis, component analysis, method of classification.

Research and development: the place of the verb *to break* in the system of the English language was determined; the sources of creation of national-cultural specificity of phraseological units of the English language with the component break were singled out and described.

The practical significance of the work: the research materials can be used in the practice of teaching English, lexicology and stylistics of English, psycholinguistics.

The author confirms that the practical and analytical material presented objectively reflects the state of the subject and object under study, and all the theoretical, methodological and methodological provisions and concepts borrowed from literary and other sources are accompanied by references to their authors.

Approbation of the research results: the 79th Scientific Conference of students and postgraduates of BSU (11.05.2022), the XVI International Scientific

and Practical Conference “Ideas. Search. Decisions.” (22.11.2022) and the 80th Scientific Conference of students and postgraduates of BSU (27.04.2023).